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   وحيد مهري
مهران مديري در برنامه »دورهمي« به انتقادهايي پاسخ داد 
كه اخيراً برخ�ي حاميان دولت ب�ه او وارد مي دانند. مديري 
تأكيد كرد كه اصلًا طرفدار جناح خاصي نيست و با توجه به 
تريبوني كه در برنامه »دورهمي« در اختيار دارد، مشكلات 
مردم و مس�ائل اجتماعي را بازگو مي كند. او همچنين گفت 
كه از س�ال 88 تا 93 اص�لًا در تلويزيون نبوده ت�ا بخواهد 
مش�كلاتي را كه در دولت قبل به وجود آم�ده، مطرح كند. 
از سال گذشته برخي اظهارات مهران مديري در برنامه »دورهمي« 
با واكنش شديد رسانه هاي حامي دولت مواجه شد، حتي در زمان 
برگزاري انتخابات هم صحبت هاي مهران مديري در اين برنامه، 
باعث شد برخي حامیان حس��ن روحاني او را طرفدار كانديداي 
رقیب عنوان كنند. اما ش��نبه ش��ب همزمان با اولین روز اكران 
»ساعت پنج عصر«، مهران مديري در پاس��خ به سؤال روشنك 
عجمیان مهمان »دورهمي« درب��اره صحبت هايي كه برخي از 

آن برداشت هاي سیاسي مي كنند، گفت: »من از سال 88 تا 93، 
شش سال در تلويزيون نبودم و وقتي كه در اين مدت در تلويزيون 
نبودم كجا نقد مي كردم؟ در فضاي مجازي هم كه نیس��تم! الان 
تازه دو سال است كه با »در حاشیه« و »دورهمي« )به تلويزيون( 
برگش��ته ام.« مديري ادامه داد: »تا من ي��ك چیزي مي گويم، يا 
اين وري ها حمله مي كنند يا اون وري ها! انگار اصلاً بستگي دارد كه 
من چه مي گويم! من به خاطر تريبوني كه در اختیار دارم چیزهايي 
كه به ذهنم مي رسد در رابطه با مسائل اجتماعي، مشكلات مردم 

و... مي گويم و اين را وظیفه خود مي دانم.«
كارگردان »س��اعت پنج عصر« در ادامه تأكید كرد: »اينكه بگويند 
)براي اين حرف ها( از جايي خط مي گیرم، يا اينكه تلويزيون به من 
گفته اين حرف ها را بگو، اصلًا اين گونه نیست. يك سري چیزها در 
رابطه با مشكلاتي كه در جامعه وجود دارد به ذهنم مي رسد به واسطه 
تريبوني كه در اختیار دارم آنها را مي گويم. اين نه ربطي به جناحي 
دارد و نه معني اين را مي دهد كه من طرفدار اين وري ها يا دشمن اون 
وري ها هستم، اصلاً اين حرف ها نیست، چون من و برنامه »دورهمي« 
اين گونه نیستیم! قرار است طاقت و تحمل داشته باشیم و انتقاد را 
بپذيريم.« مجري »دورهمي« خطاب به رسانه ها و اشخاصي كه از 
حرف هاي او برداشت سیاسي مي كنند، گفت: »آنهايي كه حرف هاي 
من بهشان بر مي خورد، شما هم كه همانجوري كه من مي گويم به 
همان اندازه لعن و نفرينم مي كنید، پس فرق ما چیست اصلًا؟! اگر 
قرار است من انتقاد كنم و شما هم انتقاد كنید كه اصلًا نباشیم. در 
حالي كه من اصلًا چی��زي نمي گويم، من فقط مش��كلات مردم را 

مي گويم حالا هركي به خوش مي گیرد.«

پاسخ به برداشت هاي سياسي از برنامه »دورهمي«   

مهران مديري: مشكلات مردم را مي گويم ، هركس به خودش مي گيرد!
مس�عود جعفري جوزان�ي، كارگ�ردان و تهيه كننده 
سينما و مديرعامل دفتر »جوزان فيلم« در جديدترين 
مصاحبه خود از مؤسس�ه هاي فع�ال در زمينه پخش 
فيلم هاي سينمايي انتقاد كرده است. او مي گويد كه 
برخي از افراد با زد و بند 28 دفتر سينمايي را تعطيل 
كردند و امروز فقط چهار دفتر س�ينمايي وجود دارد 
كه همه چيز در حوزه س�ينما را در دس�ت گرفته اند. 
جعفري جوزاني كه س��ال گذش��ته فیلم »پش��ت ديوار 
سكوت« را در س��ي و پنجمین جش��نواره فیلم فجر به 
نمايش درآورد، درباره ساخته نشدن فیلم هاي موفق در 
ژانر دفاع مقدس به می��زان مي گويد: »دلیل اصلي اينكه 
س��ینماي دفاع مقدس مهجور مانده را مي توان انحصار 
كامل برخي دفاتر س��ینمايي براي عرصه تولید دانست. 
اينها با زد و بند 28 دفتر سینمايي را بستند و تنها چهار 
دفتر فعال باقي ماند و با لابي خود در سینماها هم شريك 

شده و همه چیز را در دست گرفته اند.«
كارگردان »ايران برگر« كه خود مديرعامل يكي از دفاتر 
پخش فیلم هاي س��ینمايي اس��ت، در ادامه تأكید كرد: 
»اينها پا را فراتر نهاده و تولیدكنندگان را تهديد مي كنند 
تا آنچه آنها مي گويند را تولید كنند و اگر نه با سیس��تم 
پخش��ي كه در دس��ت دارند، جلوي اكران موفق فیلم را 

مي گیرند.«
جوزاني همچنین مي گويد: »مردم اين گونه آثار را دوست 
دارند، به شرطي كه درست پخش شود. اين آثار متأسفانه 

در س��ال هاي اخیر قرباني برخي افراد سودجو در سینما 
شده اند.«

جوزاني در پايان با تأكید بر فرمايشي خواندن امر تولید 
در سینما خاطرنشان كرد: »تمام آنچه ما امروز در سینما 
مي بینیم سلیقه افراد محدودي است كه سیستم پخش را 
در دست گرفته اند. اين دفاتر در حال حاضر با ديدگاه هاي 
خود سفارش اثر مي دهند و با  توجه كامل به گیشه با هر 
نوع ديگري از سینما مقابله مي كنند و با اين روند جاري 

سینما روز به روز بدتر از اين وضع را پیدا خواهد كرد.«
جوزاني در حالي اين انتقاد را مطرح كرده كه در سال هاي 
گذشته نیز برخي سینماگران و رسانه ها از وجود »مافیاي 
پخش فیلم« در سینماي ايران انتقاد مي كردند و غیرفعال 
شدن مؤسسه هاي پخش فیلم قديمي را به همین جريان 
مافیايي نس��بت مي دادند. البته هیچ وقت مدرك و سند 

خاصي در اين زمینه ارائه نشده است.

 جعفري جوزاني: 4  دفتر پخش فيلم با سينماها شريك شده اند
و همه چيز را در دست دارند

    جواد محرمي
ژن آقازادگ�ي مدت�ي اس�ت ك�ه در ح�ال 
س�رايت ب�ه سينماس�ت. عل�ي حضرت�ي، 
س�يد ه�ادي رض�وي و حميدرض�ا ع�ارف 
اسامي هس�تند كه طي دو، سه س�ال اخير 
تبدي�ل ب�ه تهيه كنن�ده س�ينما ش�ده اند. 
اينكه چطور امكان دارد آقازاده هايي كه برخي 
دهه س��وم زندگي خود را طي مي كنند بتوانند 
يك ش��به تبديل به تهیه كننده سینما بشوند، 
ماجرايي است كه به احتمال زياد نیاز به كنكاش 

در زد و بندهاي سیاسي و پشت پرده دارد. 
طي همین چند س��ال اخیر كه دولت يازدهم 
بر س��ر كار آمده ن��ام برخ��ي آقازاده هايي كه 
پدرانش��ان ج��زو حامی��ان و نزدي��كان دولت 
محسوب مي ش��وند، در تیتراژ برخي فیلم هاي 

سینمايي به چشم مي خورد. 
سینما موضوعي است كه جذابیت هاي خاص 
خود را دارد، عكس گرفتن كنار سلبريتي ها 
در مراسم گوناگون مي تواند جايگاه اجتماعي 
و ش��هرت آقازاده ه��ا را دس��تخوش تغییر 
كند يا حداقل اي��ن اس��تنباط ذهني براي 
برخي آقازاده ه��ا وجود دارد ك��ه مي توانند 
به واسطه س��ینما منزلت و موقعیت خود را 
ارتقا دهند. تهیه كنندگي در س��ینما حرفه 
و شغلي محسوب مي شود كه براي مثال در 
هالیوود نیاز به گذراندن دوره هاي آكادمیك 
دارد و جزو اصلي ترين شاخه هاي شغلي در 
سینماست اما در ايران چنین رشته اي تعريف 

نشده است. 
اما حمیدرضا عارف كه در سي امین جشنواره 
فیلم فجر ب��ا فیلم فصل نرگ��س در اين رويداد 
هنري حضور داشت، به دلیل حرف هاي روزهاي 
گذشته اش در صدر اخبار داخلي و فضاي مجازي 
قرار گرفته اس��ت. او در گفت وگويي تصويري 
گفته بود كه موفقیت هاي اقتصادي اش به خاطر 
رانت حكومتي نیست، بلكه از روي »ژن قوي« 
انتقال يافته از سمت پدر و مادر توانسته مرزهاي 
موفقیت اقتص��ادي را درنوردد. س��خنان او به 
شكلي كم س��ابقه در فضاي مجازي با واكنش 

كاربران مواجه شد. 
    ژن ها سياسيون را پاي كار مي آورند

اين سخنان پسر محمد رضا عارف با رسانه اي 
شدن تصاويري همزمان شد كه در آن جمعي 
از مقامات سیاسي س��ابق از جمله سید محمد 

خاتم��ي و مدي��ران اجرايي كش��ور همچون 
احمد مس��جدجامعي در يك مراسم محدود و 
خصوصي در سینما فرهنگ  همراه با بازيگران 
و عوامل به تماش��اي فیلم س��ینمايي »فصل 
نرگس« نشستند. تصاوير مراسم نمايش فیلم 
فصل نرگس اثبات كننده ژن توانمندي اس��ت 
كه پسر عارف از آن س��خن مي گويد؛ ژني كه 
به س��ینما هم علاقه نش��ان داده و براي اكران 
خصوصي يك فیلم مقامات س��ابق و دوستان 
پدر را از يك جناح سیاسي و سران تأثیرگذارش 

دعوت مي نمايد. 
گفت��ه مي ش��ود جن��اب حمیدرض��ا ع��ارف 
سرمايه گذار فیلم اس��ت اما ظاهراً واقعیت چیز 
ديگري است، چرا كه پسر عارف برخلاف آنچه 
عنوان مي ش��ود از جیب مب��ارك رقمي براي 
ساخته ش��دن اين فیلم كم خرج هزينه نكرده 
است با اين حال بنیاد سینمايي فارابي يكي از 
نهادهايي است كه براي ساخته شدن فیلم فصل 

نرگس به تهیه كننده وام داده است. 
يكي از اعض��اي هیئ��ت انتخاب جش��نواره 
س��ي وپنجم فجر از ورود فیلم اي��ن آقازاده با 
وساطت پدرش به جشنواره سخن گفته بود. 
س��ال گذش��ته عماد افروغ از اعضاي هیئت 
انتخاب فیلم فج��ر در گفت وگو ب��ا فريدون 
جیراني در برنامه »35« از وس��اطت يكي از 
فعالان سیاس��ي اصلاح طلب براي ورود فیلم 
آقازاده خود به بخش مس��ابقه جشنواره فیلم 
فجر پرده برداش��ت! افروغ از اي��ن گفته بود 
كه هیئت انتخ��اب جش��نواره، فیلمي را كه 
با حمايت ي��ك آقازاده اصلاح طلب س��اخته 
ش��ده، رد كرده بودن��د، اما بعداً اي��ن فیلم را 
جايگزين يك��ي ديگر از فیلم ه��اي پذيرفته 
شده مي كنند. ظاهراً ژن خوب كار خودش را 
كرده بود و توانسته بود فیلم مورد نظر را وارد 

جشنواره كند. 
آقازاده عارف چندي بعد در گفت وگويي تفصیلي 
گفته بود كه فیلمش را با وام گرفتن از يك بانك 
خصوصي و س��پردن س��ند خانه اش به عنوان 
وثیقه تولید كرده اس��ت اما ظواهر امر نش��ان 
مي دهد كه فارابي تنها يكي از نهادهايي اس��ت 
كه از طريق ژن آقازادگي به فیلم فصل نرگس 

وام داده است. 
    آقايي كه به آقازاده اش تبريك گفت

در موردي ديگر دو سال پیش يكي از حواشي 

كه دامن سي و سومین جش��نواره فیلم فجر را 
گرفت تهیه كنندگي فرزند يك سیاس��تمدار 
اصلاح طلب ديگر البته با ادعاي حضور مستقل 
بود كه موجب شد حتي تبريك پدر به پسر در 

روزنامه خودشان هم مورد نقد قرار بگیرد. 
پی��ش از آن نی��ز »ج��واد ن��وروز بیگ��ي« 
تهیه كننده پركار سینما در مراسم اختتامیه 
جش��نواره به كنايه خطاب به حجت الله ايوبي 
معاونت س��ینمايي گفت: »مواظب باش��ید تا 
توپ جمع كن ه��ا به ما گل نزنن��د« كه ظاهراً 
اش��اره اي به حضور فیلم خداحافظي طولاني 
در جمع مهمترين نامزدهاي بخش س��وداي 
س��یمرغ ب��ود، كنايه او ب��ه رئیس س��ازمان 
س��ینمايي دولت يازدهم به اي��ن موضوع بود 
كه چطور فیلمي كه از نظ��ر مردمي در صف 
پنج فیلم اول ق��رار نگرفته، تا اي��ن اندازه به 
چشم داوران بزرگ آمده است. در نهايت نیز 
»خداحافظي طولاني« با دستي پر از جشنواره 
بازگشت؛ دو س��یمرغ بلورين بهترين بازيگر 
نقش اول مرد و بهترين طراحي لباس و البته 
ديپلم افتخار بهترين فیلمنامه جوايزي بود كه 

فیلم از جشنواره گرفت. 
پ��س از پاي��ان جش��نواره الی��اس حضرت��ي، 
مديرمسئول روزنامه اعتماد در مورد اين حواشي 
سكوت كرد و با تبريك به پس��رش در كادري 
بزرگ و بدون اشاره به ديگر عوامل »خداحافظي 

طولاني« موجب حیرت مخاطبان شد.
اين اتفاق در حالي رقم مي خورد كه ش��نیده ها 
حكايت از آن داشت كه هنوز پروانه تهیه كنندگي 
علي حضرتي صادر نشده بود. علي حضرتي در 
فیلم خداحافظي طولاني به عنوان سرمايه گذار 
حضور داشت و البته اگر بنا بود به وي تبريكي 
هم گفته شود بايد به عنوان سرمايه گذار مي بود 

نه به عنوان تهیه كننده!
اما نام سید هادي رضوي بیش از آقازاده هاي 
ديگر به عنوان تهیه كننده و سرمايه گذار طي 
سال گذشته در رس��انه ها به چشم مي آمد. 
رضوي دام��اد محمد ش��ريعتمداري معاون 
اجرايي رئیس جمهور است كه نام او به خاطر 
سريال جنجالي شهرزاد بر سر زبان ها افتاد. 
كم سن و سال بودن هادي رضوي موضوعي 
بود كه ب��ا دي��دن اولین تصوير او به چش��م 
مي آمد و اين س��ؤال پیش مي آمد كه چطور 
شخصي با اين س��ن پايین و بدون سابقه اي 
در سینما توانسته پروژه اي چون شهرزاد را 

پشتیباني مالي كند. 
اينك��ه س��وداي تهیه كنندگ��ي آقازاده ها در 
سینما كه در دولت يازدهم خود را نشان داده 
روندي فكر ش��ده از س��مت عالم سیاست به 
سوي سینماست يا اينكه صرفاً نوعي وسوسه 
آقازادگي اس��ت، موضوعي اس��ت كه احتیاج 
به پژوهش��ي جداگان��ه دارد و در اي��ن مقال 

نمي گنجد. 
آنچه مي توان درباره آن سخن گفت اين است 
كه ژن آقازادگي چندسالي است كه به سینما 
هم علاقه نش��ان داده و در حال حضور در اين 
كارزار است؛ حضوري كه به احتمال زياد مانند 
ديگر حوزه هاي كش��ور نمي توان��د مبارك و 

میمون باشد. 

 گزارش »جوان« از علاقه فرزندان
برخي چهره هاي سينمايي براي حضور در سينما

ژن آقازادگي روی پرده توهم سینما!

»آب هرگز نمي ميرد« به چاپ 32 رسيد
 خاطرات خواندني يك فرمانده

خاط�رات  ش�امل  نمي مي�رد«  هرگ�ز  »آب  كت�اب 
ميرزامحم�د س�لگي ب�ه چ�اپ س�ي و دوم رس�يد. 
كتاب »آب هرگز نمي میرد« ش��امل خاطرات خاطرات میرزا 
محمد سلگي از جانبازان دوران دفاع مقدس به تازگي توسط 
نش��ر 27 بعثت به چاپ سي و دوم رسیده اس��ت. تقريظي كه 
رهبر انقلاب بر اين كتاب نوش��ته اند، از جمله دلايل استقبال 
مخاطبان از اين كتاب طي ماه هاي گذش��ته بوده است. »آب 
هرگز نمي میرد« خاطرات محمدسلگي فرمانده گردان ۱52 
حضرت اباالفضل لشكر انصارالحس��ین را در بر مي گیرد كه به 
قلم حمید حسام تدوين شده  است. تقريظ رهبري بر اين كتاب، 
بهمن ماه سال گذشته رونمايي شد. »آب هرگز نمي میرد« در 
سال 93 برنده جايزه جلال آل احمد شد. چاپ اول اين كتاب 
در سال 93 توسط انتشارات صرير منتشر شد و حالا به تازگي 

چاپ سي و دوم آن راهي بازار نشر شده است. 
نشر 27 بعثت همچنین به تازگي كتاب كارنامه عملیاتي خیبر از 
لشكر 27 محمد رسول الله)ص( را با عنوان »شراره هاي خورشید« 
به چاپ رسانده است. اين اثر، نوشته ها و نتايج تحقیقات گلعلي 
بابايي و حس��ین بهزاد را شامل مي ش��ود و در ادامه روند چاپ 
كتاب هاي »همپاي صاعقه« و »ضربت متقابل« چاپ شده است. 
اين ناشر قرار بود كارنامه هاي عملیاتي عملیات هاي خیبر و بدر 
را در يك كتاب چاپ كند كه به دلیل زياد بودن مطالب كارنامه 
عملیاتي خیبر تا به حال به چهار جلد رسیده و ظاهراً انتشار اين 

كارنامه در قالب مجلدات بعدي، ادامه خواهد داشت. 
-----------------------------------------------
 قدرداني شوراي عالي انقلاب فرهنگي 

از كارگردان »ويلايي ها«
خان�واده  و  زن�ان  اجتماع�ي   � فرهنگ�ي  ش�وراي 
ش�وراي عال�ي انق�لاب فرهنگ�ي از مني�ر قي�دي، 
ك�رد.  قدردان�ي  ه�ا«  »ويلاي�ي  فيل�م  كارگ�ردان 
در جلسه هفتصد و نود و نهم شوراي فرهنگي � اجتماعي زنان و 
خانواده ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي از منیر قیدي، كارگردان 
فیلم سینمايي »ويلايي ها« تجلیل شد. منیر قیدي گفت: يكي از 
مشكلات در مسیر فیلمسازي در مورد نقش زنان و مادران در دفاع 
مقدس، مشخص نبودن متولي اين امر مهم است. اين كارگردان 
سینما ادامه داد: مسلماً فروش فیلمي مانند »ويلايي ها« نمي تواند 
با برخي آثار ديگر در سینما مانند فیلم هاي كمدي رقابت كند و 
به همین دلیل بايد بخش��ي كه چندان به فكر بازگشت سرمايه 
خود نباشد و بیشتر ابعاد فرهنگي تولید و عرضه اين آثار را داراي 
اهمیت بداند، متولي حمايت از اين دست آثار باشد. قیدي گفت: 
در موضوع اكران و نمايش هم ما به مشكلاتي برخورديم كه تقارن 
اكران و نمايش فیلم »ويلايي ها« با انتخابات رياست جمهوري و 
ماه مبارك رمضان موجب شد فروش اين فیلم چندان قابل توجه 
نباشد. در پايان جلسه از نويسنده و كارگردان فیلم »ويلايي ها« با 

اهداي لوح تقدير و جايزه قدرداني به عمل آمد. 
-----------------------------------------------

 برنامه هاي فاخر عروسكي 
در شبكه كودك سيما توليد مي شود 

در  عروس�كي  فاخ�ر  برنامه ه�اي  تولي�د  رون�د 
ب�ا تأس�يس گ�روه سياس�تگذاري  ش�بكه ك�ودك 
مي ياب�د.  توس�عه  زودي  ب�ه  عروس�كي  تولي�دات 
محمد میركیاني در گفت وگو با روابط عمومي شبكه كودك سیما 
گفت: به منظور پاسخگويي به نیازهاي فرهنگي و رسانه اي كودك، 
شوراي سیاستگذاري آثار نمايشي فاخر عروسكي تأسیس مي شود 
و روند تولید محصولات عروسكي در شبكه كودك تقويت خواهد 
شد. وي افزود: با راه اندازي اين شورا و دعوت از فعالان و تلاشگران 
نامدار حوزه عروسكي و همراهي جوانان خلاق اين حوزه، تلاش 
خواهد شد در يك بازه زماني تعريف شده مجموعه هاي جذاب و 

ديدني براي كودكان ايراني تولید شود. 
میركیاني كه بیش از 30 سال سابقه فعالیت در عرصه مديريت 
فرهنگي، نويس��ندگي، كارشناس��ي ادبیات كودك و نوجوان و 
گروه هاي كودك و نوجوان در صدا وسیما را در كارنامه خود دارد، 
در ادامه گفت: با تأسیس شوراي سیاستگذاري تولیدات عروسكي 
تلاش خواهد شد فضايي جذاب و دوست داشتني براي كودكان 
و نوجوانان ايجاد شود و توجه به موضوعاتي چون سبك زندگي 
اسلامي، مفاهیم تربیتي و ارزش هاي قومي و فرهنگي ايران به 
نحو مناسب تري در فرآيند تولید لحاظ شود. میركیاني همچنین 
خاطرنشان كرد: امروزه تولیدات عروسكي با اثر گذاري مناسب 
در شبكه هاي مختلف جهان تولید مي شوند و ظرفیت موج آفريني 
مناسبي براي رس��انه ها دارند به همین دلیل تأسیس اين شورا 
امكان استفاده بیشتر از ظرفیت عروس��ك در تولید برنامه هاي 
كودك را افزايش خواهد داد. لازم به ذكر است تولیدات عروسكي 
در ش��بكه هاي تلويزيوني جهان وزن بس��یار قابل توجهي را به 
خود اختصاص مي دهند و تجربه تولید محصولات تلويزيوني و 
سینمايي عروسكي در ايران و تولید برند در حوزه كودك در بخش 

عروسكي بسیار موفق بوده است.

حكمت 52 

أوَْلیَ النَّ�اسِ باِلعَْفْ�وِ أقَْدَرُهُمْ 

عَلَی العُْقُوبهَِ.

سزاوار ترين مردم به عفو كردن، 

تواناترينش��ان به هن��گام كیفر 

دادن است.

    خبر

علي سرتيپي مدعي شد  

 »ساعت 5 عصر«
ركوردهاي سينماي ايران را شكست

علي سرتيپي مي گويد همه ركوردهاي سينماي ايران را فيلم ساعت 5 عصر 
شكسته است. 

علي سرتیپي، مديرعامل دفتر پخش فیلمیران، با اشاره به استقبال مخاطبان از 
اين فیلم گفت: بیش از 64 هزار و 330 نفر در كل كشور، در روز اول اكران »ساعت 
5 عصر« به تماشاي اين فیلم در 520 سانس نشستند. همچنین ركورد بیشترين 
تعداد سانس در يك سینما با 54 س��انس در يك سینما شكسته شد. از اين نظر، 
فیلم مهران مديري توانست ركوردهاي قبلي درباره تعداد مخاطب در روز اول و 

همچنین سانس هاي اختصاص داده شده را از آن خود كند. 
وي افزود: »ساعت 5 عصر« كه ركورد بیش��ترين فروش اينترنتي روز اول اكران 
يك فیلم را به دست آورده بود، توانس��ت با مجموع فروش 700 میلیون توماني، 
ركورد بیشترين فروش روز اول اكران فیلم ها را نزديك به يكصد میلیون تومان 
افزايش دهد. مدير دفتر فیلمیران با ابراز امیدواري از تداوم استقبال مخاطب از 
اين فیلم اظهار كرد: استقبال از »ساعت 5 عصر« به حدي بود كه مهران مديرى از 
اولین سانس هاي فیلم در پرديس كورش حضور پیدا كرد تا در كنار مردم، فیلم را 
ببیند و با آنها گفت وگو كند.  اكران فیلم سینمايي »ساعت 5 عصر« به كارگرداني 
مهران مديري از جمعه 30 تیرماه در س��ینما ها آغاز و با اس��تقبال قابل توجهي 
روبه رو شده اس��ت. مهران مديري شنبه 3۱ تیرماه از س��اعت ۱7 تا 3 بامداد در 
پرديس كورش در كنار مخاطبان بود و در روزهاي ديگر، در س��ینماهاي ديگر 

تهران و شهرستان ها حضور پیدا مي كند.

   فرزين ماندگار
برخي پيج هاي اينس�تاگرامي كه جزو منتق�دان دولت 
محسوب مي شوند روز گذشته بار ديگر از دسترس خارج شد. 
محدود ك��ردن فعالیت مخالفان در فضاي مجازي از س��وي 
دولت رويه تازه اي نیست و پیش از اين نیز سابقه داشته است. 
همین دو ماه پیش و در ايام تبلیغات انتخاباتي پاي دولت روي 
سیم منتقدان رفت و برخي پیج هاي اينستاگرامي با دهها هزار 
دنبال كننده فیلتر شد. اين بار پیج هاي فارس و فتن از دسترس 
خارج شدند. برخوردهاي سلب كننده گردش آزاد اطلاعات از 
سوي دولت در حالي انجام مي شود كه رئیس جمهور همواره 
و بیش از همه اما صرفاً در مقام حرف به خصوص در موس��م 

تبلیغات انتخاباتي بر آزادي قلم و عقیده تأكید مي كند. 
مسدود شدن پیج هاي انقلابي كه به برخي سیاست هاي دولت 
نقد دارند، در شبكه اجتماعي توئیتر بازتاب هاي زيادي داشت. 
برخي توئیت ها در واكنش به اين مسئله از اين قرار هستند: » با 
توجه به تهیه وثیقه فريدون از طريق وزير بهداشت، دولت در 
اقدامي متقابل جهت ضمانت دادن به وزير محترم، پیج هاي 
انقلابي اينستا را بست«، »چرا اينقدي كه واسه مسدود شدن 
پیج هاي انقلابي تلاش میكنن واسه مس��دود شدن آمدنیوز 
تلاش نمیكنن. امان از دس��ت هاي پش��ت پ��رده .« يكي از 
كاربران با كنايه به جمله انتخاباتي رئیس جمهور نوشت: »  با 
فیلتر و ممنوعیت ما مي توانیم زندگي كنیم؟ شدني است؟«، 
» داداش شما پیج هاي منتقد و انقلابي رو نبند، رفع فیلتر توئیتر 
پیشكش«، » با پديده اي مواجهیم كه خودشونم نمیدونن بوسه 
بر لب منتقد بزنن يا به خدا پناه ببرن، برا همین میزنن كلاً نابود 
میكنن«، » انتقاد و انتقادپذيري يكي از مهم ترين راه هاي رشد 
هستن«، »اينكه جلوي منتقدين رو بگیري يعني نه دوست 
داري و نه توانايي رشد رو داري«، »دولت پس از اينكه گفت با 
فضاي مجازي مخالف نیستیم پیج فتن رو حذف كرد. « »الان 
میاد میگه ما كه نگفتیم ح��ذف و فیلتر نمي كنیم، ما گفتیم 
مخالف نیستیم« » خواهي نشوي فیلتر، همگروه مَجیزگويان 
شو«، » ان ش��اءالله كه دولت عزمي بنمايد و اين »از دسترس 
خارج شدن هاي اتفاقي« شامل حال پیج ها و كانال هاي آمدنیوز 
نیز گردد«، » با پديده اي مواجهیم كه از آزادي بیشتر دم مي زند 
ولي تحمل يك صفحه در فضاي مجازي را ندارد!«، » به شخصه 
جاي روحاني بودم اين كار مسدود كردن پیج هاي منتقد دولت 
رو مي دادم دست صالحي چنان سیماني بريزه كه با بمب اتم 
هم باز نشه«، » خوبه دولت تدبیر و امید انتقادپذيره، اينطوري 
داره منتقدهاشو سركوب مي كنه. اگه يكم انتقادناپذير بود چي 

مي شد؟«، » در اولین اقدام در راستاي فراجناحي شدن دولت 
آينده، پیج هاي انقلابي اينستا رو بستن«، »تا وقتي كه عباس 
اخوندي هست میكروفونو پرت كنه، تركان هست بگه به شما 
چه ربطي داره و قاضي زاده هاشمي هست بگه مزدور چه نیاز 
به بستن پیج هاي انقلابي اينستاگرام هست؟« مسدود كردن 
پیج هاي منتقد مي تواند نشانه اي از احساس فشار اجتماعي در 
فضاي مجازي باشد، فشاري كه احتمالاً بیش از پیش تعادل 
اين فضا را به نفع مخالفان وض��ع موجود به هم مي زند اما اين 
رويكرد مغايرت جدي با جمله اي دارد كه در مراس��م تحلیف 
رياست جمهوري حسن روحاني بر زبان وي جاري شد و برخي 
آن را مانیفست دولت يازدهم خواندند. »پناه مي برم به خدا از 

بستن دهان منتقدان...«
مس��دود كردن پیج هاي منتقد در فضاي مج��ازي به نوعي 
زيرپا گذاش��تن حقوق ش��هروندي نیز محس��وب مي شود، 
موضوعي كه باز ه��م در دولت يازدهم روي آن فضاس��ازي 
رسانه اي زيادي انجام شد و رئیس جمهور وعده تحقق آن را 
داد. اسحاق جهانگیري نامزد پوششي و كمكي حسن روحاني 
در دوازدهمین انتخابات رياس��ت جمهوري در گفت وگوي 
ويژه خبري مدعي ش��ده بود قانون گردش آزاد اطلاعات در 
اين دولت اجرايي شده و دس��تگاه ها مكلف شدند اطلاعات 
مورد نیاز جامعه را در سايت هاي خود قرار دهند. همان زمان 
از فحواي كلام معاون رئیس جمهور اينطور به ذهن متبادر 
مي شد كه گويي برداشت دولت از گردش آزاد اطلاعات شكلي 
يك طرفه دارد و اطلاعات به زع��م دولت بايد از بالا به پايین 
گسیل داده شود. همین نگاه يكس��ويه و ابتدايي به گردش 
آزاد اطلاعات باعث مي شود صداي مخالف در فضاي مجازي 
تحمل نشود. حال و در حالي كه روزهاي پاياني دولت يازدهم 
در حال سپري شدن اس��ت، نحوه برخورد دولت با منتقدان 
به گونه اي است كه شايد بتوان گفت بايد از برخورد دولت با 

منتقدان به خدا پناه برد! 

برخي پيج هاي اينستاگرامي بار ديگر از سوي دولت فيلتر شد

پاي دولت روي سيم منتقدان

    سینما


